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دبیر كنوانسیون مبارزه با فساد مطرح كرد:

 طرح ۱۱هزار سوال ضدفساد
از مسئولان

شهروند| دبیر مرجع کنوانســیون مبارزه با 
فساد از طرح ۱۱هزار سوال ضدفساد از مسئولان 
خبر داد و گفت: »۴۰درصد دستگاه ها پاسخگویی 
ناقصی به سوالات ضدفساد داشته اند و این روند 
منجر به رأی نادرست کنوانسیون مبارزه با فساد 

می شود که این رویه باید اصلاح شود.«
محسن مردعلی با اشاره به آمارهایی که علیه 
ایران در دنیاست، به مهر گفت: »کشور ما را طبق 
آمارهای جهانی یک کشــور فاسد شناخته اند؛ 
به همین دلیل اجرا نشدن کنوانسیون مبارزه با 
فساد به معنای تأیید این آمارهاست و اگر بخواهیم 
آمار ارایه شده درست شود، باید این کنوانسیون 
به درستی اجرا شــود. به همین منظور سوالات 
خوداظهاری پیرامون فساد و اقدامات ضد فساد از 

مسئولان پرسیده می شود.«
او درباره این سوالات توضیحات بیشتري ارایه 
کرد: »سوالات از سوی سازمان جهانی ارایه شده 
است و بر همین اساس سوالات داخلی نیست بلکه 
این صد سوال ترجمه دقیق همان سوالاتی است 
که براساس استانداردهای جهانی طراحی شده اند. 
موضوع خوداظهــاری اقدامات ضد فســاد یک 
موضوع داخلی نیست بلکه تعهد کشور به مجامع 
بین المللی اســت. اگرچه آمارها ایران را کشــور 
فاسدی نشان می دهند، اما ما به دنبال این هستیم 
از طریق تکمیل خوداظهاری اقدامات ضد فساد از 
مسئولان دولتی و ارایه گزارش آن به سازمان ملل 
نشان دهیم که یک کشور ضد فساد هستیم و اگر 
این چک لیست ها را به درستی تکمیل نکنیم به 
آمارهای جهانی مبنی بر فاسد بودن ایران صحه 
گذاشته ایم. در حال حاضر فاز دوم مکانیزم بررسی 
شروع شده اســت و ایران در  سال اول از تیر ۹۵ تا 
تیر ۹۶ از سوی دو کشور دیگر عضو کنوانسیون 
مورد بررســی قرار می گیرد. این مسأله که چه 
کشوری از سوی چه کشــورهایی مورد بررسی 
قرار گیرد نیز، براساس قرعه کشی تعیین می شود؛ 
بنابراین به اسم کشورها نباید توجه کرد چرا که 
براساس استانداردهای بین المللی قرار است عیار 

فساد در کشور سنجیده شود.«
مردعلی ادامه داد: »کنوانسیون مبارزه با فساد 
که قانون داخلی است، ۹۶ بند تعهدآور دارد و این 
یعنی کشــور ما موظف به اجرای این بندهاست. 
بیش از ۹۸ نهاد و دستگاه به شکل غیرمستقیم 
چک لیست های ضد فساد را پر می کنند و به  طور 
کلی ۱۱ هزار و ۹۷ سوال در مورد فساد و اقدامات 
ضد فساد از ۱۰۸ دســتگاه پرسیده می شود. در 
رابطه با فصل ۵ کنوانســیون که مربوط به اعاده 
اموال مسروقه اســت، از ۱۰ دســتگاه ازجمله 
دادستانی کل، پلیس اینترپل و گمرک سوالاتی 

مطرح است.«
دبیر مرجع کنوانســیون مبارزه با فساد با این 
توضیح که »خوداظهاری ها هم به جلسه هیأت 
دولت و هم در جلســه مســئولان عالی قضائی 
بارها مطرح شده است« افزود: »از ۱۰۸ دستگاه 
مربوطه، ۶۰ درصد دســتگاه ها به سوالات پاسخ 
دادند و مابقی دســتگاه ها پاســخگویی ناقصی 
داشتند و قرار است در این هفته با مسئولان این 

نهادها جلسه ای داشته باشیم.«

درجلسه شورای ارتقای علوم انسانی شورایعالی 
انقلاب فرهنگی

سرفصل های رشته تحصیلی خانواده 
و سلامت جنسی تصویب شد

شهروند| اعضای شورای تخصصی تحول 
و ارتقــای علوم انســانی شــورایعالی انقلاب 
فرهنگی دیروز کلیات رشته درسی »خانواده 

و سلامت جنسی« را تصویب کردند. 
جلســه ۱۲۴ شــورای تخصصــی تحول و 
ارتقای علــوم انســانی شــورایعالی انقلاب 
فرهنگی دیروز به ریاست غلامعلی حدادعادل 
برگزار شــد. در ابتدای این جلســه غلامعلی 
حدادعادل گفــت: »تعداد زیاد دانشــجوی 
شــاغل به تحصیل در رشته های علوم انسانی 
احتیاج به ســاماندهی دارد و عــلاوه بر این 
موضوع، اســتعدادیابی و تشکیل انجمن های 
علمی علوم انسانی از اهم وظایف این معاونت 

است.« 
پس از ســخنان دکتر حدادعــادل، گزارش 
اقدامات صورت گرفتــه در کارگروه مربوط به 
رشته درســی »خانواده و ســلامت جنسی« 
توســط معاون ارتباط با حوزه ارایه شــد و در 
ادامه اعضای شــورای تحــول و ارتقاي علوم 
انسانی برکاربردی بودن این رشته برای اصلاح 
ســرفصل های درســی به منظور رسیدن به 

هدف، تأکید کردند. 
بــه گفته اعضــای این شــورا، بــا توجه به 
حساسیت حوزه فعالیت فارغ التحصیلان این 
رشته درسی، لزوم احراز صلاحیت های اخلاقی 

این افراد وجود دارد. 
حدادعــادل هــم بــا اشــاره به بعضــی از 
حساســیت های عنوان شــده در مورد عنوان 
این رشته درسی گفت: »باید کلمه »جنسی« 
از حالت ممنوعه خارج شــود و بحث علمی و با 
هدف اصلاح در مورد مسائل جنسی درجامعه 

علمی رواج پیدا کند.« 
او ادامه داد: »به همین دلیل باید عین عبارت 
ســلامت جنســی در عنوان این رشته درسی 
باشــد، تا نقش خطیر این مبحث در استحکام 
خانواده مطرح شود.«  پس از ارایه نظرات اعضا، 

کلیات این رشته درسی از تصویب گذشت.

وزیر دادگستری گفت كه قوه قضائیه با بازنگری قانون مجازات اعدام موافق است

اعدام های ناکارآمد

 با حمایت بانک مركزی

بانکهابهکمک»درمان«میآیند
   وزیر بهداشت: ۵  هزار تخت بیمارستانی از طریق سرمایه خارجی و ۱۵ هزار تخت از محل سرمایه گذاری داخلی به بهره برداری می رسد

شهروند|  درســت ۲۶روز پیش بود که سخنگوی 
کمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای اسلامی 
از ارایه طــرح تخفیف درمجازات اعــدام قاچاقچیان 
موادمخدر به هیأت رئیســه مجلس، خبر داد. طرحی 
که به گفته حسن نوروزی امضای ۱۰۰ نماینده مجلس 
در پای آن خورده اســت. امضای کســانی که معتقد 
هستند، مجازات اعدام برای قاچاقچیان موادمخدر، نه 
آنها که ســرکرده باندهای خطرناک و مسلح هستند، 
باید محدود شود. این طرح، قرار بود چهاردهم مهرماه 
به هیأت رئیسه مجلس ارایه شــود تا آنها بررسی های 
خود را برای کم کردن، محدودکردن و اعمال تخفیف 
درمجازات های اعدام قاچاقچیان موادمخدر، شــروع 
کنند، نه آن روز و نه حتی روزهای بعد از آن، این طرح به 
هیأت رئیسه مجلس داده نشد. حالا نزدیک به ۲۶روز از 
آن تاریخ می گذرد که دبیر کمیسیون حقوقی و قضائی 
مجلس شورای اســلامی، به »شهروند« می گوید که: 
»زمان ارایه این طرح به هیأت رئیسه مشخص نیست، 

طرح نیاز به کارهای کارشناسی بیشتری دارد.«
از چهاردهم مهرماه تــا دیروز، اما صحبت ها و اظهار 
نظرهای فراوانی درباره محدودیت مجازات های اعدام 
قاچاقچیان شد، یکی از آنها مصطفی پورمحمدی بود 
که روزگذشــته به عنوان آخرین اظهارنظر درباره این 
موضوع، حجم مجازات های اعدام در ســال های اخیر 
را ناکارآمد دانســت: »باید میزان و مصادیق مجازات 
اعدام مورد بازنگری قرار گیرد.« اینها تنها جمله وزیر 
دادگستری نبود، او درعین حال که تأکید کرد؛ مجازات 
اعدام را نمی توان نفی کرد، این توضیح را داد: »عده  ای 
مفسد درکشور وجود دارند که جز مجازات اعدام، هیچ 
راه اصلاحی ندارند و این موضوع بنابر دستورات اسلامی 
و تأیید نظام قضائی کشــور و البته تجربه بســیاری 
ازکشورها نباید نفی شود، اما دراین میان میزان مجازات 
اعدام و مصادیقی ازجرایم که مجازات اعدام برای آنها 
درنظر گرفته شــده، از مباحث جدی برخوردار است 
که می توان به آن پرداخت.« تأکید پورمحمدی براین 
اســت که مجازات اعدام باید مورد بازنگری قرار گیرد: 
»قوه قضائیه این نظر را اجمالا قبــول دارد.« او گفت: 
»ما به دنبال این هستیم که چه نوع مجازات، درکجا و 
نسبت به چه افرادی اثربخشی بیشتری دارد تا بتوانیم 
به عنوان مجازات جایگزین اعدام درنظر بگیریم، البته 
حفظ مجازات اعدام همچنان در دستور است اما نه در 

میزانی که امروزه انجام می گیرد.«
حــالا همه این نظــرات مثبت بــرای تغییر قانون 
و ناکارآمدبــودن مجازات هــای اعــدام در برخی از 
پرونده هــای موادمخدر در یــک طرف قــرار دارد و 
تصویب طرح و تغییر قانون درطــرف دیگر. چنانچه 
دبیر کمیســیون حقوقی و قضائی مجلس شــورای 
اسلامی می گوید که: »وزیر دادگستری از چهره های 
تأثیرگذار دستگاه قضائی است، صحبت هایی هم که 
کرده، نشانه های مثبتی دارد، به  هرحال نظر کارشناسی 
در قوه قضائیه و نمایندگان مجلس شورای اسلامی، به 
هم نزدیک اســت، این اظهارات می تواند اثربخشی در 
اصلاح مجازات اعدام داشته باشد، اما موضوعی که وجود 
دارد این است که الان بحث بر سر اشخاص نیست، ما 
می خواهیم درباره این موضــوع به یک دیدگاه نهایی 
و جمع بندی و اتفاق آرا برسیم.« او تأکید می کند که 
ماجرای کاهش مجازات اعدام، دغدغه نظام است و باید 
درهمین زمینه دغدغه خانواده های اعدامی هم درنظر 

گرفته شود.
جلیــل رحیمی جهان آبادی، حرف هــای دیگری 
هم می زند: »ما این طرح را چندین بار درکمیســیون 
قضائی و حقوقی مجلس مطرح کردیم و با سخنگو و 
نایب رئیس کمیسیون همراه شدیم و درجلسه مجمع 
تشخیص مصلحت نظام که درباره بررسی جنبه های 

حقوقی این موضوع بود، حضور پیدا کردیم، قرار است 
با همکاری قوه قضائیــه و مرکز پژوهش های مجلس، 
همایشی با موضوع مجازات های جایگزین اعدام برگزار 
کنیم، به طورکلی می خواهیم به اجماعی برســیم تا 
بتوانیم این طــرح را درصحن علنــی مجلس به رأی 
بگذاریم.« او می گوید که دراین طرح باید دغدغه های 

نیروی انتظامی، ســتاد مبارزه با 
موادمخدر و دستگاه قضا، درنظر 
گرفته شــود: »این طــرح هنوز 
درکمیســیون قضائی و حقوقی 
مجلس درحال بررســی اســت، 
هنوز هم آن را به هیأت رئیســه 
مجلس ارایه نکردیم؛ چراکه طرح 
نیاز به اصلاحاتی دارد و باید روی 
آن کارهایی انجام شــود.« بنابر 
آنچه دبیر کمیســیون قضائی و 
وقی مجلــس می گوید، اگر  ق ح
این طرح تصویب شود، مجازات 
اعدام برای مجرمــان موادمخدر 
درباندهای ســازماندهی شده و 
مجرمانــی که از ســلاح گرم در 
زمینه قاچاق موادمخدر استفاده 
کرده اند، همچنان پابرجا خواهد 

بود و آنهایی کــه جرایم خــرد در پرونده های قاچاق 
موادمخدر مرتکب شده اند، به حبس های طولانی بالای 
۲۰ سال محکوم می شــوند: »مجازات اعدام برای این 

دوگروه حتما اجرا می شود اما برای کسانی که در زمینه 
موادمخدر مرتکب جرایم خرد شــده اند، این مجازات 
با زندان جایگزین می شــود.« او ادامه حرف هایش را 
می گیرد و می گوید: »قرار است برای ارایه این طرح با 
مرکز پژوهش های مجلس شــورای اسلامی و نیروی 
انتظامی و ســتاد مبارزه با موادمخدر هم رایزنی شود، 
به  هرحال آنها دغدغه هایی درباره 

اجرای این طرح دارند.« 
ی ترشــدن قاچاقچیــان  ر ج
موادمخــدر و گســترش قاچاق 
موادمخدر بخشی از دغدغه های 
ســتاد مبــارزه بــا موادمخدر و 
نیروی انتظامی است که ازسوی 
دبیر کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس عنوان می شــود: »البته 
درکنار این موضــوع، باید این را 
هم درنظر داشته باشیم که وقتی 
اعدام حذف می شود، آمار زندانیان 
بالا مــی رود و این ســوال پیش 
می آید که آیا ما شرایط نگهداری 
زندانیان را داریــم؟ دغدغه دیگر 
این اســت که چند  سال بعد این 
قانونی که قرار است تصویب شود، 
نیاز به اصلاح پیدا نکند.« او می گوید: »قانون مجازات 
قاچاقچیان موادمخدر، باید هرچه زودتر اصلاح شود، به 
 هرحال زمان آن رسیده که با توجه به شرایط جامعه و 

نیاز روز، قوانین اصلاح شود، چراکه خیلی ازکسانی که 
درپرونده قاچاق موادمخدر اعدام می شوند، نه سرکرده 
باند هســتند و نه نقش اصلی درقاچــاق موادمخدر 
دارند.« حالا اعضای کمیســیون قضائــی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی، در تلاش هستند تا این طرح 
را به نتیجه برسانند: »درمجلس فضای خوبی برای ارایه 
و تصویب این طرح وجــود دارد. البته ما در کوتاه مدت 
مجازات جایگزین اعدام برای پرونده های موادمخدر و 
روانگردان ها را در دستور کار داریم و بعد از آن بررسی 
اصلاح قانون کلــی مبارزه بــا موادمخدر را شــروع 

می کنیم.«
پیش از این دبیر کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی گفته بود که این طرح پیشنهاد شد تا 
افرادی که محاربه ای انجــام نداده اند، فرصت اصلاح و 
بازگشت به جامعه را داشــته باشند و خانواده هایشان 
دچار آسیب نشوند، چراکه خانواده اعدامی ها، با انواع 
آسیب های اجتماعی، روحی و روانی و اخلاقی مواجه 
هســتند. قبلا هم محمدجواد لاریجانی، دبیر شورای 
حقوق بشر قوه قضائیه از بی فایده بودن مجازات اعدام 
برای جرایم مرتبط با موادمخــدر صحبت کرده بود. 
موضوعی که خیلی مورد تأیید صادق لاریجانی، رئیس 
قوه قضائیه قرار نگرفته بود: »قوه قضائیه دنبال حذف 
مجازات اعــدام دربرخورد با مجرمــان و قاچاقچیان 
نیســت.« اما این را پذیرفته بود کــه قوانین مبارزه با 

موادمخدر نیاز به بررسی مجدد دارند.
درشرایطی که اعضای کمیسیون قضائی و حقوقی 
مجلس شورای اسلامی طرح تخفیف مجازات های اعدام 
برای قاچاقچیان موادمخدر را بررسی می کنند، بسیاری 
از کارشناسان و حقوقدانان، معتقدند که مجازات های 
اعدام تأثیــری درکاهش جرایم مرتبــط با موادمخدر 
نداشته است. یکی از آنها بهمن کشاورز است که هجدهم 
مهرماه به ایلنا گفت: »وقتی می شــنویم افرادی برای 
حمل این مواد داوطلب شــده و مقادیر زیادی از آن را 
در بسته های پلاستیکی می بلعند، درحالی  که ممکن 
است بازشدن بسته ها در معده وی را به کشتن دهد یا 
وقتی گفته می شود؛ قاچاقچیان عمده و دانه درشت ها 
افراد فقیر و ضعیف را با این وعده که اگر به دام بیفتی، از 
خانواده ات نگهداری می کنیم، به کار می گیرند و افرادی 
نیز پیدا می شوند که این کار خطرناک و کشنده را تقبل 
می کنند، به این نتیجه می رســیم که مجازات اعدام 
تأثیری در کاهش این نوع جرایم نداشته است.« به گفته 
او، مجرمان خرده پا پرونده های قاچاق موادمخدر، به ویژه 
معتادان، افراد بدون اراده ای هستند که شدت مجازات 

بازدارنده آنها نیست. 
طرح تخفیف مجازات هــای اعدام برای قاچاقچیان 
موادمخدر اما مخالفانی هم دارد، مثلا رئیس دادگستری 
کرمانشــاه که نظر کاملا متفاوتی با حامیان این طرح 
دارد: »مجازات اعــدام درمبارزه با موادمخدر بازدارنده 
اســت.« او شــانزدهم مهرماه گفته بود که: »اگر این 
مجازات های بازدارنده نبود، وضع جامعه خیلی اسفناک 
می شد. رئیس دادگستری کرمانشاه این را هم گفته بود 
که: »باید نوع حبس و مجازات های حبس قاچاقچیان 
موادمخدر با افراد دیگر متفاوت باشد و قانونگذار باید 
به سمتی برود که مجازات های حبس توأم با اشتغال و 
کار را برای این قاچاقچیان درنظر بگیرد. مجازات هایی 
سخت و شدید که هزینه های ارتکاب اینگونه جرایم را 

سنگین کند.«
حالا با همه این نظرات موفق و مخالف، باید منتظر 
نتیجه بررسی های کمیسیون قضائی و حقوقی مجلس 
شورای اسلامی ماند، کمیسیونی که اعضایش، به طور 
جدی پیگیر ارایه شدن و تصویب طرحی هستند که به 
اجرای مجازات اعدام برای برخی از مجرمان پرونده های 

قاچاق موادمخدر، نه می گوید!

شهروند| وزیر بهداشــت و جمعی از معاونان 
و مشــاوران این وزارتخانه دیروز به بانک مرکزی 
رفتند تا با رئیس کل این بانک درباره بیشتر کردن 
همکاری های اقتصادی با بخش سلامت صحبت 

کنند. 
ولی اله سیف، رئیس بانک مرکزی با بیان این که 
حوزه ســلامت به عنوان یک بخش اقتصادی که 
به سرمایه گذاری برای رشد و توســعه نیاز دارد، 
پیشنهاد تشکیل یک شــرکت واسط با مشارکت 
شــبکه بانکی را ارایه داد. او گفت که پس از ارایه 
پروژه هــای مدنظــر وزارت بهداشــت، درمان و 
آموزش پزشــکی به بانــک مرکزی، جلســات 
کارشناســی برای تخصیص منابع انجام خواهد 

شد. 
ســیف ادامه داد: »توســعه ظرفیــت خدمات 
بیمارستانی به دو روش ســنتی با اتکا به بودجه 
دولت و روش دیگر توســط بخش خصوصی و با 
حمایت بانک ها به معنای تأمیــن مالی و اعطای 
تسهیلات در این حوزه دســت یافتنی است؛ اگر 
چه مدل واسطی به معنای حضور بخش خصوصی 
و حمایت های مالی دولــت نیز میان این دو روش 

می تواند مدنظر قرار گیرد.« 
او با تأکید بر مشــارکت بانک ها در تأمین مالی 
پروژه های بیمارســتانی به صورت ســندیکایی 

گفت: »هر بانک به جای این که راساً متولی انجام 
پروژه ها شود، بهتر است با روش سندیکایی عمل 
شود و با انتخاب یک بانک به عنوان رهبر سندیکا، 
چندین بانک در پروژه های سلامت و درمان وارد 
شــوند که با این روش پروژه ها پیشــرفت بهتری 
خواهد داشت.« ســیف با انتقاد از ایده استفاده از 
فاینانس خارجی به دلیل توجــه صرف به پایین 
بودن نرخ سود بانکی آن در پروژه های اقتصادی در 
دولت های نهم و دهم ادامه داد: »بدون دلیل نباید 
کشور را زیر بار تعهدات ارزی برد و وابستگی ایجاد 
کرد. اگر پروژه ای بازدهــی ارزی دارد، می تواند از 
فاینانس خارجی استفاده کند؛ در غیر این صورت 
باید دقت شود که حداکثر استفاده از تأمین مالی 
خارجی بــرای اجرای پروژه ها معــادل نیاز ارزی 

اجرای پروژه باشد.« 
رئیس شــورای پول و اعتبار خواستار واقع بینی 
نسبت به پروژه های اقتصادی و ازجمله موضوعات 
سلامت و درمان شــد: »تأکید بانک ها بر وثایق و 
زمانبندی نامناســب بازپرداخت اقســاط بدون 
توجه بــه واقعیــت اقتصادی و خلــق نقدینگی 
توســط پروژه های اقتصادی معضل امروز شبکه 
بانکی است که به انباشــت مطالبات معوق منجر 
شده اســت. هر پروژه ازجمله پروژه های سلامت 
و درمان باید با شــرایط خاص خود سنجیده شود 

و برای تعیین اقســاط آنها بــه درآمد و نقدینگی 
حاصــل از پروژه ها بعد از بهره بــرداری به منظور 

پرداخت به موقع اقساط متکی بود.« 
 نگاه دولت به حوزه سلامت و بهداشت

نگاه اقتصادی باشد
وزیر بهداشــت، درمان و آموزش پزشــکی هم 
در این جلســه با بیان این که در جلســات متعدد 
با رئیس جمهوری محترم و ســایر اعضای هیأت 
دولت درصدد هســتیم که نگاه دولــت به حوزه 
سلامت و بهداشــت نگاه اقتصادی باشد و در این 
زمینه به ســرمایه گذاری مبــادرت کند، گفت: 
»در این جلســات مصوب شــد که ۵ هزار تخت 
بیمارستانی از طریق فاینانس خارجی و ۱۵ هزار 
تخت از محل سرمایه گذاری داخلی به بهره برداری 
برسد و در صورت به نتیجه رسیدن این پروژه ها، 
قیمت ارایه خدمات بیمارســتانی نسبت به سایر 

بیمارستان ها مقرون به صرفه خواهد بود.« 
حسن قاضی زاده هاشــمی ادامه داد: »در حال 
حاضر ســه نوع بیمارســتان دولتــی، خصوصی 
و مشــارکتی در کشــور وجــود دارد. در موضوع 
بیمارســتان های مشــارکتی به علت استفاده از 
سرمایه گذار داخلی و خارجی به لحاظ قیمت تمام 
شده هزینه ها پایین تر و مقرون به صرفه تر است و 
بر این اساس همکاری شبکه بانکی در پروژه های 

درمانی کمک شــایانی به حوزه ســلامت جامعه 
خواهد بــود و انتظار این اســت بانک ها همکاری 

بیشتری در این زمینه داشته باشند.« 
او با اشــاره بــه کمبــود یک صد هــزار تخت 
بیمارســتانی در کشــور گفــت: »امیدواریم با 
مشــارکت بانک ها ۲۰ هزار تخت بیمارستانی از 
محل سرمایه گذاری های داخلی و خارجی ایجاد 
و با این مشارکت گامی در جهت ارتقای خدمات 

بیمارستانی برداشته شود.« 
در این نشست همچنین قائم مقام بانک مرکزی 
با اشــاره به مشــکل دولت در بحث منابع مالی، 
خواســتار توجه جدی بــه ایجاد بیمارســتان با 
استفاده از سرمایه گذاری بخش داخلی و خارجی 
شد: »برای ســاخت و راه اندازی بیمارستان باید 
تمرکز بر سرمایه گذاران داخلی و خارجی باشد.« 

اکبر کمیجانی گفت: »اولویت ســرمایه گذاری 
باید برای تکمیل پروژه های نیمه تمام باشد؛ ضمن 
آن که اصلاح ســاختار در بیمارســتان ها در تمام 

زمینه ها امری لازم و ضروری است.« 
در این جلســه مقرر شــد نماینــدگان بانک 
مرکزی، وزارت بهداشت، درمان و آموزش پزشکی 
و بانک های عامل نســبت به برگزاری جلســات 
بعدی و بررسی طرح های کارشناسی که از سوی 

وزارت بهداشت ارسال می شود، اقدام کنند.

میز خبر

  پورمحمدی: باید در میزان و مصادیق اعدام بازنگری شود
  دبیر كمیسیون حقوقی و قضائی مجلس شورای اسلامی: طرح تخفیف مجازات های اعدام قاچاقچیان موادمخدر هنوز به هیأت رئیسه مجلس ارایه نشده است

روي خط خبر

۱7 یکشنبه 9 آبان ۱۳9۵ | سال چهارم | شماره 980 | jameeh@shahrvand-newspaper.ir :ایمیل گروه جامعه | www.shahrvand-newspaper.ir  

طرح تخفیف مجازات های 
اعدام قاچاقچیان موادمخدر 
نیاز به بررسی همه جانبه دارد

اعدام مجرمان مسلح 
موادمخدر و قاچاقچیان 

باندهای سازمان دهی شده، 
پابرجاست

درطرح تخفیف مجازات های 
اعدام قاچاقچیان موادمخدر 
باید دغدغه نیروی انتظامی و 

ستاد مبارزه با موادمخدر درنظر 
گرفته شود

هشدار مدیركل تغذیه وزارت بهداشت: 

76 درصد نوجوانان ایران کمبود 
ویتامین D دارند

ایرنا| مدیرکل دفتر بهبود تغذیه وزارت بهداشت، 
درمان و آموزش پزشکی گفت: »۷۶ درصد نوجوانان، 
۸۶ درصد زنان باردار و ۶۰ درصد میانسالان در ایران 
دچار کمبود ویتامین D هســتند.« اینهــا را زهرا 
عبداللهی گفت و ادامه داد: »آخرین بررســی های 
 D وزارت بهداشت نشان می دهد که کمبود ویتامین
در تمام گروه های سنی ایرانیان وجود دارد به عنوان 
مثال ۷۶ درصد افراد گروه ســنی ۱۴ تا ۲۰ سال که 
نوجوانان دختر و پسر هســتند، با کمبود ویتامین 
 D مواجه هستند.« به گفته او، کمبود ویتامین D
اکنون یک مشکل جهانی اســت که از آن به عنوان 
یــک پاندمیک یا مشــکل جهانی یاد می شــود و 
حتی در کشورهای آفتاب خیزی مثل استرالیا نیز 
۵۰ درصد مردم با دچار کمبود ویتامین D هستند. 
براساس این مسئول در وزارت بهداشت، مهم ترین 
علت کمبود ویتامین D این است که منابع غذایی 
آن بسیار کم است و به طورکلی منابع غذایی از نظر 
این ویتامین فقیر هستند، این ویتامین البته در آفتاب 
وجود دارد اما بیشــتر مردم به خصوص در جوامع 
شهری و آپارتمان نشــین به اندازه کافی از ویتامین 
D استفاده نمی کنند: »حداقل میزان آفتاب مورد 
نیاز برای تأمین ویتامین D مواجهه بین ۱۰ تا ۱۵ 
دقیقه در مقابل نور مستقیم خورشید است و حداقل 
دست و صورت باید در معرض نور مستقیم خورشید 
 D قرار بگیرد.« عبداللهــی افزود: »کمبود ویتامین
موجب مشــکلات زیادی ازجمله پوکی استخوان، 
بروز سرطان، افسردگی و بیماری پاپرانتزی می شود 
و وضع فعلی تنها راه حل جبران کمبود این ویتامین 
انجام کارهــای مداخلاتی ماننــد مصرف مکمل 

ویتامین D3 است.«

 مدیركل دفتر ایمنی و ترافیک سازمان راهداری
و حمل ونقل جاده ای: 

 45درصد کشته های تصادفات
جوان هستند

شهروند| براســاس اعلام مدیرکل دفتر ایمنی 
و ترافیک ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
کشــور ۴۵ درصد کشته های ناشــی از تصادفات، 
جوان هستند. جواد هدایتی که در حاشیه ششمین 
نشست تخصصی کارگروه ایمنی و ترافیک کشور 
در جمع خبرنــگاران صحبت می کــرد، ادامه داد: 
»نکته مهم این اســت که گروه سنی جوان بین ۲۰ 
تا ۴۰ ســال به عنوان نیروی مولد کشــور و سرمایه 
انسانی، بیشترین آمار کشته ها را به خود اختصاص 
داده و این سرنوشت کشــور را به مخاطره می اندازد 
و آســیب های جبران ناپذیری هم از نظر اقتصادی 
و هم اجتماعی درپــی دارد.« او حرف های دیگری 
هم زد: »درحال حاضر ســالانه ۱۶ هزار و ۵۰۰ نفر 
کشته ی ناشی از تصادفات در تمامی راه های درون 
و برون شهری کشور ثبت می شــود و 3۲۰ هزار نفر 
مجروح و مصدوم می شوند، مصدومانی که تعدادی 
از آنها، برای همیشــه ســلامتی شــان را از دست 
می دهند.« به گزارش ایسنا، هدایتی ادامه داد: »برای 
ادامه روند کاهشــی فوتی تصادفات از ۱۶ هزار نفر 
کشته در  سال به کمتر از ۱۰ هزار نفر که سخت تر از 
مرحله اول است نیاز به برنامه ریزی دقیق تر و جدی 
است و این ضرورت برداشت آماری را بیش از پیش 
روشن می سازد.« براساس اعلام مدیرکل دفتر ایمنی 
و ترافیک ســازمان راهداری و حمل ونقل جاده ای 
کشور، درحال حاضر براساس اعلام سازمان بهداشت 
جهانی تعداد کشته های ناشی از تصادفات به ازای هر 
یکصد هزار نفر در دنیا ۱۷.۵ نفر بوده که این شاخص 
در شرق مدیترانه که ایران نیز جزو آن است ۱۹.۵ نفر 

و در ایران ۲۱ نفر است. 

لوح چوبی كشف شده در پایتخت باستانی ژاپن 
نشان داد 

ایرانیان عهده دار آموزش فرهنگ 
جدید به ژاپنی ها 

شهروند| ایرانیــان ۱۲۵۰ســال پیش آموزش 
فرهنگ، علــم جدیــد و ریاضیات بــه ژاپنی ها را 
برعهده داشتند. این نتیجه با بررسی یک لوح چوبی 
کشف شده در پایخت باستانی ژاپن به دست آمده و 
در روزنامه »یومیوری شیمبون« منتشر شده است. 
در گزارش این روزنامه ژاپنی آمده است: »پژوهشگاه 
ملی میراث فرهنگی شهر نارا ژاپن، اوایل ماه میلادی 
جاری اعلام کرد که پس از تحقیق با اشــعه مادون 
قرمز روی لوح های چوبی کشف شده از کاوش های 
باستان شناسی شهر نارا به اطلاعات جدیدی دست 
یافته که برای مورخان ژاپنی تازگی دارد.« براساس 
اطلاعات منتشره این لوح چوبی که در  سال ۱۹۶۶ 
میلادی در کاوش های منطقــه »هیجی کیو« در 
ناحیه جنوبی شهر نارا »پایتخت ژاپن درقرن هشتم 
میلادی« کشف شــده، حاوی مطالبی است که با 
چشم غیرمســلح قابل خواندن نیست ولی اخیرا با 
فناوری های جدید خوانده شــده است. این گزارش 
که توسط روابط عمومی پژوهشگاه میراث فرهنگی 
و گردشگری بازنشر شده، تشریح می کند که روی 
این لوح نــام یک کارگزار ایرانی به ژاپنی »هاشــی 
کیومیچی« ساکن شــهر نارا حک شده که بیانگر 
سوابق کاری او در دانشگاه تربیت کارگزاران دولتی 

ژاپن در  سال ۷۶۵میلادی است.
روزنامه یومیوری شیمبون درادامه گزارش خود 
به نقل از »واتا نابه« مدیر تحقیقات پژوهشگاه میراث 
فرهنگی نارا می نویسد: »گمان می کنم که ایرانی ها 
نقش آموزش فرهنگ و علم جدید بــه ژاپنی ها را 
برعهده داشته و همچنین احتمالا این کارگزار با توجه 
به تخصص ایرانیان در ریاضی آموزش ریاضیات به 

ژاپنی ها را نیز انجام می داده است.«
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